
Federació de Ponent de les Joventuts d’Esquerra 
Republicana de Catalunya  

 
 
RESOLUCIÓ: 
 
Posicionament de les JERC Ponent respecte el transvasament d’aigües 
del Segre al  Llobregat. 
 
 

Què és un transvasament?  
Els transvasaments suposen la canalització d’aigua de la conca d’un riu fins a una altra 
conca suposadament "deficitària". 

 
Problemes medi ambientals que provoquen. 
Els transvasaments provoquen forts impactes ambientals per l’efecte barrera que 
suposen, i sobretot per la barreja d’aigües que facilita el pas de la fauna de la conca 
donant a la receptora, la qual cosa pot tenir conseqüències nefastes per a la 
biodiversitat. 
 
Amb la qüestió dels transvasament apareix la problemàtica del "cabal ecològic", és a 
dir, el cabal mínim que necessita un riu durant la seva trajectòria per garantir la 
supervivència de l’ecosistema que forma. Així com a la seva desembocadura evitar la 
intrusió de l’aigua del mar dins les aigües subterrànies, salinitzant-les i per tant posant 
en perill la fauna, de per si molt rica, dels deltes. Cal recordar que el Segre és un 
afluent de l’Ebre i que el delta de l’Ebre ja fa temps que està en perill. 

 

Les JERC Ponent denunciem: 
La poca transparència i el poc diàleg que s’ha dut a terme des de la conselleria de 
Medi Ambient pel que fa als diferents territoris implicats. 

 

Que aquest projecte és insostenible per la conca del Segre segons demostren últims 
informes, ja que els pagesos de les terres de Ponent, no tenen la seguretat de poder 
desenvolupar amb normalitat la campanya de regadiu si la situació pluviomètrica no 
millora. 

 

Posem en dubte la durada teòrica d’aquest projecte, ja que si realment el període 
d’amortització de l’obra és de vuit mesos, com ha declarat el conseller Baltasar, el cost 
per dia puja aproximadament 187.000€. 

 

Per tant, les JERC Ponent demanem: 
 
Que no és faci el transvasament del Segre, perquè és un projecte insostenible. 

 

Que s’estudiïn i es facin públiques alternatives per abastir l’àrea metropolitana 

 

Que el conseller Baltasar sigui coherent amb les seves declaracions ja que durant la 
campanya electoral és va mostrar reticent a una política de transvasaments i ara n’és 
el principal impulsor. 

 

Avançar cap a la Nova cultura de l’aigua amb mesures com: 



- Disminuir el consum, generant hàbits conscienciats, depurant i reutilitzant 
aigües residuals d’ús industrial i domèstic per a altres (o per a les mateixes) 
funcions. 

- Dissenyar un nou sistema on les diferents zones fluvials aprenguin a gestionar 
els seus recursos naturals per tal de no haver de dependre d’altres. 

- Fer una política escaient de regadius que cerqui l’equilibri entre els límits 
agrícoles i naturals i les autèntiques necessitats del mercat. 

- Establint un sistema de preus adequats, basats en els diferents usos, que fugi 
de l’interès recaptador, que racionalitzi l’ús afavorint l’estalvi i penalitzant el 
malbaratament. 

En resum un nova cultura que vegi l’aigua com un element viu de la biosfera que no és 
il·limitat i que del seu ús racional en depèn la pau mundial i la supervivència de la 
humanitat.  

Que s’afronti el problema de l’aigua i es posi el debat sobre la taula per tal d’establir 
solucions a mitjà i llarg termini. 

 

 

Soses, 5 d’abril de 2008 


